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یادداشت

نوع رفتار برخی از نمایندگان مجلس در خصوص برخی از 
مسائل جامعه مثل طرح صیانت به این خاطر است که آنها دیگر 
دغدغه کسب رای از مردم را احساس نمی کنند. سابق بر این در 
مجلس اگر می خواستیم چیزی را تصویب کنیم می گفتیم که 
مردم از این مساله خوششان می آید یا در اتفاقی دیگر گفته می شد 
که اگر به این مساله رای دهیم دیگر مردم به ما رای نخواهند داد. 
لذا سعی می کردیم نظر مردم را در چیزهایی که مشروع، معقول 
و منطقی است جلب کنیم. الان می توان به ضرس قاطع گفت 
بخش اعظمی از آقایانی که در داخل مجلس هستند روزی که 
ثبت نام می کردند فکرش را نمی کردند که نماینده مجلس شوند. 
اما تحولات به نحوی رقم خورد که به خانه ملت راه یافته و نماینده 
مجلس شدند. لذا نتیجه ای که گرفتند این بود که ترتیبی برای 
اینها اتخاذ خواهد شد که بدون دغدغه و با حذف رقبا به مجلس 
راه یابند. امروز بر سر زبان مردم مجلس حداقلی است بدین معنا 
که نماینده ای وجود دارد که با 4 هزار رای وارد مجلس شده 
است. تمام کسانی که در کمیسیون مشترک صیانت نشستند 
و برای مردم تصمیم گرفتند به طور کل یک میلیون و دویست 
هزار رای داشتند که به عبارتی 2. 2 درصد شرکت کنندگان 
بودند. نتیجه سوگیری تشدید فیلترهای نظارتی می شود همین 
مجلس که به هیچ عنوان دغدغه و نظر مردم برایش مهم نباشد. 
چرا که معتقدند با حذف رقبا اگر مردم هم پای صندوق نیامدند 
با رایی حداقلی وارد مجلس خواهند شد. اشکالی که وجود دارد 
تیغ سیاسی فیلترهای نظارتی بین ملت و حاکمیت اعم از ریاست 
جمهوی و نمایندگی مجلس فاصله ایجاد می کند. لذا مردم علقه و 
علاقه ای برای شرکت در انتخابات پیدا نمی کنند. امروز در جامعه 
هیچ کس از این مجلس دفاع نمی کند چون به آنها رای ندادند. لذا 
پشتوانه مردمی پشت مجلس نیست. نباید شرایط به گونه ای پیش 
برود که نهاد حاکمیتی چون مجلس یا دولت از پشتوانه مردمی 
خالی شود و برخی با رای حداقلی به کرسی های مجلس برسند. 
چرا در مورد آقای عنابستانی نماینده آن اتفاق افتاد یا چرا آقای 
ویس کرمی لفظ سگ های قلاده بند را به کار می برد به این خاطر 
که اینها احساس می کنند که نیازی به مردم ندارند. اتفاقا باید 
این موضوع آسیب شناسی شود که چرا مردم از مجلس و دولت 
فاصله می گیرند و رای نمی دهند. امروز مجلس خانه ملتی است 
که همه ملت آن را قبول ندارند. چرا امروز باید شرایط به نحوی 
شود که مردم رویکردی خنثی نسبت مجلس داشته باشند. هر 
چند آن طور که مشاهده می شود نمایندگان نیز چندان اهمیتی 
برای نظر مردم قائل نیستند. اکنون شرایط به نحوی شده که یک 
جناح خاص فکر کند همیشه در هر انتخاباتی که شرکت کند رای 
خود را دارد و جناح های دیگر هیچ سهمی ندارند. در نتیجه اینها 
نیازی هم به رای مردم ندارند و همان چند هزار رای خود را داشته 
باشند برایشان کفایت می کند در حالی که انتخابات ها باید پرشور 
برگزار شود و در رقابت میان همه جریان ها منتخبان مردم به 

مجلس راه پیدا کنند.

تصمیم گیری اقلیت بدون توجه به نظراکثریت

محکومیت حمله تروریستی پیشاور 
سخنگوی وزارت امورخارجه حمله تروریستی 
به مسجد کوچه رسالدار شهر پیشاور پاکستان را 
به شدت محکوم کرد. سعید خطیب زاده با محکوم 
کردن این عملیات تروریستی که با هدف تفرقه 
انداختن بین مسلمانان صورت گرفته است، ضمن 
تسلیت به بازماندگان این حمله ناجوانمردانه و 
آرزوی شفای عاجل برای مجروحین اظهار امیدواری 
کرد دولت و مقامات امنیتی پاکستان با اتخاذ تدابیر 
لازم و اقدامات قاطع مانع از فعالیت های جنایتکارانه 

تروریست ها بشوند. 

سفر سه وزیر عراقی به تهران
وزارت برق عراق اعلام کرد که هیات های بلند 
پایه عراقی از جمله سه وزیر به ایران خواهند آمد تا 
درخصوص افزایش صادرات گاز ایران به این کشور 
رایزنی کنند. احمد موسی اعلام کرد که هیات های 
عراقی بلندپایه از جمله سه وزیر و مسئولان دیگر 
به زودی به ایران سفر خواهند کرد. وی تاکید کرد: 
هدف از این سفر توافق درخصوص ازسرگیری ساز و 
کار صادرات گاز ایران به این کشور و حمایت از شبکه 
ملی به منظور آماده شدن برای فصل تابستان است. 
موسی در بخش دیگری از اظهارات خود خاطرنشان 
کرد: کاهش صادرات گاز ایران به عراق هنوز ادامه دارد 
و ایران روزانه حداقل باید 4۵میلیون مترمکعب گاز به 
عراق صادر کند اما این صادرات اکنون ۸ میلیون متر 

مکعب است. 

لغو ممنوعیت واردات فلفل به روسیه
سفارت مسکو در تهران از حل مشکل پیش آمده 
در صادرات فلفل ایران به روسیه ابراز رضایت کرد. 
سفارت روسیه در ایران در صفحه مجازی خود در 
این ارتباط نوشت: »سفارت روسیه در ایران از حل 
و فصل مساله صادرات فلفل دلمه ای ایرانی به روسیه 
ابراز رضایت مندی می نماید. این امر به برکت تعامل 
تنگاتنگ نهادهای ذی ربط جمهوری اسلامی ایران، 
سفارت روسیه در ایران و نمایندگی بازرگانی روسیه 
در ایران میسر گردید.« روز گذشته سفارت ایران در 
روسیه نیز اعلام کرده است: متعاقب پیگیری های به 
عمل آمده از سوی سفارت جمهوری اسلامی ایران در 
فدراسیون روسیه و اعزام هیات متخصصین سرویس 
فدرال نظارت بر حفظ حقوق مصرف کنندگان و رفاه 
بشر روسیه )روس پاتربنادزور( به ایران و بازدید از 
گلخانه ها و آزمایشگاه های مربوطه، دیروز ۱2اسفند 
۱4۰۰ روس پاتربنادزور طی نامه ای رسما اعلام کرد 
که ممنوعیت واردات فلفل تازه از ایران به روسیه از 
تاریخ ۵ مارس 2۰22 برابر با ۱4اسفند ۱4۰۰ رفع 

گردیده است. 

اختلافات با تهران را حل کنیم
ولیعهد سعودی با اشاره به اینکه ایران و عربستان 
تا ابد همسایه خواهند ماند گفت: بهتر است اختلافات 
با تهران را حل کنیم. محمد بن سلمان گفت: ایران 
همسایه ماست و تا ابد همسایه باقی خواهد ماند، نه ما 
توان رهایی از ایران داریم  و نه ایران توان رهایی از ما 
دارد. وی تاکید کرد: بهتر است که اختلافات با ایران را 
حل کنیم و باید راه هایی پیدا کنیم که توان همزیستی 
داشته باشیم. محمد بن سلمان در ادامه خاطرنشان 
کرد که عربستان در چهار ماه گذشته گفت وگوهایی 
با ایران انجام داده است. پیش از این امیر عبداللهیان، 
وزیر خارجه کشورمان در مورد روابط با عربستان 
سعودی گفت: ما از بازگشت روابط دو کشور به حالت 
طبیعی استقبال می کنیم. در گذشته سه دیپلمات 
ما در جدّه نزد اوآی سی مستقر شدند، به نظرم این 
اقدام که در نتیجه چهار دور مذاکره با عربستان در 
بغداد حاصل شده نشان می دهد که حرکتی روبه جلو 

وجود دارد. 

خبـــر

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی      
نماینده ادوار مجلس

سخن روز
خطای استراتژیک پوتین

ادامه از صفحه یک/  هماهنگ کردند و توانستند 
در همان دو، سه روز اول به یک اجماعی در مورد 
تحریم ها به عنوان قدرتمندترین سلاح در مقابل 
روسیه برسند. در کنار این اطلاعات نظامی و تسهیلات 
نظامی در اختیار اوکراین قرار می دهند تا جنگ 
طولانی و فرسایشی شود که در این صورت هم 
محبوبیت پوتین به خصوص در داخل و دنیا دچار ضربه 
بزرگ شود. تا اینجای قضیه به نظر می رسد که غربی ها 
توانستند به اهدافشان برسند. اکنون علاوه بر مسائل 
پولی و مالی و نورداستریم کار به تحریم های ورزشی 
و اجتماعی هم رسیده. بنابراین پیش بینی می کنم با 
توجه به ارتش بسیار نیرومند روسیه احتمال اینکه 
اوکراین سقوط کند وحکومت دست نشانده ای سر کار 
آورند، دوراز ذهن نیست ولی این تمام ماجرا نیست. 
اولا، مقاومت در داخل اوکراین شدت خواهد یافت. 
بعید است کشور پهناور 4۰ میلیونی را بتواند اداره 
کند. به خصوص غیر از مسائل نظامی و امنیتی مسائل 
مالی و اقتصادی مطرح است. نکته دوم که نمی تواند 
این کشور را اداره کند اینکه اوکراین 3۰ سال است که 
دموکراسی را تجربه کرده و تن به دیکتاتوری دوباره 
نمی دهد و این باعث می شود که یک نوع نافرمانی در 
مقابل نیروهای روسی شکل بگیرد و در کنار آن شاهد 
جنگ های پارتیزانی باشیم که همه اینها بزرگ ترین 
ضربه به روسیه خواهد بود ولی از همه اینها مهمتر که 
اصلی ترین نکته است اینکه غربی ها با این پهن کردن 
و گستردن دام در مقابل پوتین این قلاب تحریم ها 
را به گردن پوتین انداختند و به نظر می رسد حتی 
اگر چنانچه مذاکراتی صورت بگیرد و روسیه قول 
دهد که اوکراین را اشغال کامل نمی کند و از خاک 
آن خارج می شود، غربی ها دست از اعمال تحریم ها 
برنخواهند داشت و آن را تا مرز فروپاشی اقتصادی 
روسیه جلو خواهند برد چون آمریکایی ها هم برای 
روسیه و هم برای چین برنامه داشتند. برای روسیه 
برنامه نظامی و برای چین برنامه اقتصادی و چون 
نمی خواستند بجنگند، بهترین سلاح مسائل اقتصادی 
بود و دنبال بهانه می گشتند. این بهانه را خود پوتین 
فراهم کرد و این قلاب تحریم ها به گردنش افتاده و تا 
مرز فروپاشی اقتصادی روسیه و دامن زدن به نارضایتی 
در داخل روسیه جلو خواهند برد که بزرگ ترین خطای 

استراتژیک پوتین است.

رئیس قوه قضائیه تاکید کرد:  

عزم راسخ قوه قضائیه در کمک به رونق تولید داخلی 
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در ادامه برنامه های سفر 
بدون تشریفات خود به استان هرمزگان، در جمع قضات و 
کارکنان قضائی این استان با بیان اینکه خداوند به ما این 
توفیق را داده است که در دستگاه قضا در مقابل مفاسد، 
منکرات و زشتی ها بایستیم، گفت: کمک به تحکیم بنیان 
خانواده، بهبود وضعیت معیشتی مردم، گره گشایی از 
مشکلات اقتصادی آنها، فراهم سازی زمینه های اشتغال و 
همچنین ایجاد وحدت و امید در میان مردم باید در صدر 
اولویت های دستگاه قضائی باشد. حجت الاسلام  والمسلمین 
محسنی اژه ای با اشاره به ضرورت کمک و مساعدت همه 
بخش ها و اقشار در کشور در جهت رونق تولید داخلی و 
شکوفایی اقتصاد ملی، گفت: ایجاد امنیت سرمایه گذاری، 
کمک به احیای ظرفیت های تولیدی و اشتغال و همچنین 
مسدود کردن بسترها و گلوگاه های فسادزا از جمله مهم ترین 
وظایف و مسئولیت های دستگاه قضائی در پیشبرد امر خطیر 
رونق تولید داخلی و شکوفایی اقتصاد ملی است و ما در قوه 

قضائیه برای عمل به این تکالیف و مسئولیت ها عزمی راسخ 
داریم. وی با قدردانی از اقدامات مجدانه و معطوف به هدف 
مسئولان دادگستری کل استان هرمزگان در دوره قبلی 
و دوره اخیر در بهبود شاخص های اعتلای قضائی، افزود: 
دادگستری کل استان هرمزگان و بخش های زیرمجموعه 
آن در ساماندهی وضعیت بنادر و گمرکات و اموال تملیکی 
استان توفیقات قابل توجهی را به دست آوردند و در این 
امور با کاستن از فرایندهای دادرسی و تعیین تکلیف سریع 
و دقیق کالاها و اموال عمومی و خصوصی، رضایتمندی 
مردم را فراهم آوردند. وی با یادآوری صورت گرفتن سالیانه 
میلیاردی قاچاق ارز و کالا و خسارات و آسیب هایی که از این 
ناحیه به اقتصاد کشور و تولید ملی وارد می شود، بر ضرورت 
همکاری همه جانبه بین دستگاهی برای مقابله سیستمی 
با قاچاق سازمان یافته تصریح کرد. رئیس دستگاه قضا با 
بیان اینکه ادارات »گمرک« و »بنادر و دریانوردی« استان 
هرمزگان در ماه های گذشته اقدامات خوبی در راستای 

تشدید نظارت ها برای مقابله با قاچاق و همچنین تسریع 
در ترخیص کالاها داشته اند، سوالاتی را از مسئولان مربوطه 
درخصوص علت معطلی چند ماهه برخی کشتی های حامل 
کالا در لنگرگاه ها مطرح کرد و بیان داشت: اینکه یک کشتی 
حامل کالای ثبت سفارش شده 4 تا ۵ ماه در لنگرگاه معطل 
بماند و محموله آن که بعضاً از نیازهای ضروری کشور و 
مردم است، تخلیه و ترخیص نشود، قابل قبول نیست و 
دستگاه هایی نظیر »وزارت صمت«، »گمرک« و »بانک 
مرکزی« باید در این زمینه با یکدیگر هماهنگی و تشریک 
مساعی بیشتری داشته باشند. توسعه و گسترش گمرکات 
هوشمند، راه اندازی و توسعه سامانه های الکترونیکی، 
رفع مشکلات سامانه های موجود، افزایش انگیزه مبارزه با 
قاچاق در بین مسئولان و مردم، همگرایی و همکاری بین 
دستگاهی در جهت تکمیل فرآیند مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از دیگر تاکیدات رئیس قوه قضائیه در راستای مقابله پرثمرتر 

و ملموس تر با پدیده قاچاق کالا بود.

سـرمقالـــه

هر چند که انتظار نمی رفت مذاکرات احیای برجام با توجه به 
شروط ایران و خواسته های طرف مقابل به این زودی ها به نتیجه 
برسد و حتی برخی مذاکرات را در ماه های آینده ادامه دار تصور 
می کردند اما آنچه طی روزهای اخیر در مذاکرات وین رخ داده 
و پیشرفت  هایی که به اذعان همه طرفین مذاکره حاصل شده 
امیدواری ها را دو چندان کرده و اکنون همه از احتمال بالای توافق 
می گویند. این امید می رود که این بار سنگینی که طی سال های 
اخیر به واسطه تحریم ها بر مردم ایران تحمیل شده برداشته 
شود و بتوانیم احساس آسودگی کنیم. گرچه بارها از این قول و 
قرارها و اعلامیه ها گفته و پیش بینی شده اما در مراحل اجرایی 
به بن بست هایی برخورده یا اقداماتی صورت گرفته، از نارضایتی 
نهادهایی که قدرت اصلی را تشکیل می دهند، این بار در آستانه 
تصمیم گیری های مهم در وین ندیدیم و ندیدن آن نشانه ها بیانگر 
این موضوع است که این بار دیگر احیای برجام شرایط مطلوب تری 
را برای کشورمان رقم بزند و بتوانیم از دستاوردهای آن از جمله 
رفع تحریم ها بر اقتصاد کشور برخوردار شویم. از طرف دیگر 
نمی توان اتفاقات جاری در فضای بین المللی مثل بحران اوکراین 
و تاثیر آن بر مذاکرات وین را نادیده گرفت. البته در جنگ میان 
روسیه و اوکراین به هر دلیلی باید نقش مردم اوکراین و آسیبی 
که در این جنگ به آنها و کشورشان وارد می شود را در نظر گرفت. 
این نمی شود که کشوری چون زور و اسلحه دارد با توسل به این 
تجهیزات حق خود را که تازه در آن ابهام نیز وجود دارد بخواهد 
بگیرد. اما تاثیر غیر مستقیم این مساله در فضای بین المللی، 
احیای برجام و ایران اینگونه است که حمله روسیه به اوکراین از 
بازارهای بزرگ انرژی آن کشور در اروپا سلب اعتماد کرده است. 
به خصوص این احساس را در ایرانیان زنده کرده که روسیه بارها 
از تحریم های انرژی ایران سود برده و عملا سهم بازار انرژی ایران 
در اروپا را به خود اختصاص داده و ایران محروم مانده است. اکنون 
برای اروپایی ها که بخش مهم مذاکرات را تشکیل می دهند یک 
فرصتی به وجود آمده که تنوعی به عرضه کنندگان انرژی خود 
ببخشند و از اینکه در یک اختلاف سیاسی مورد تحریم انرژی 
قرار بگیرند و آسیب ببینند خود را سبک تر کنند. یعنی سهمی از 
انرژی برای روسیه و سهمی برای ایران باشد. چنانچه ایران بتواند با 
استفاده از این فرصت به تفاهمی برسد و احتمالا اروپایی ها وآمریکا 
نیز برای رسیدن به این تفاهم ممکن است قبول کنند که تخفیفی 
در خواسته های خود بدهند و آن وقت امیدواریم که ملت نیز از 
گشایشی که در اثر این تفاهم حاصل می شود سهمی ببرند. ایران 
می تواند سهم خود را در بازار انرژی در اروپا بازیابی کند. اروپا قبلا 
بزرگ ترین مشتری نفت ایران بوده اما به تدریج چین این موقعیت 
را به دست آورد. حال استفاده از فرصت اروپایی ها، فرصت دیگری 
هم به ایران خواهد داد و آن هم اینکه چین از فروش غیر مستقیم 
و پرداخت درصد بالایی دلالی برای دور زدن تحریم هم آسوده 
خواهد شد و قیمت عادلانه و منصفانه نفت به چین هم نصیب 

ایران خواهد شد.

لزوم استفاده از فرصت اروپا

فریدون مجلسی 
تحلیلگر مسائل بین الملل

دشمنان ما اعتراف 
می کنند که موفق نشدند

 اصلاح یارانه
 در دستور کار است

جانشین فرمانده کل سپاه با اشاره به 
اظهارات یک مقام آمریکایی که گفته ما 
در هر جای منطقه و دنیا حضور یافتیم، 
سپاه قبل از ما آنجا بوده است، تصریح 
کرد: پاسداری از انقلاب اسلامی نه فضا 
می شناسد، نه موضوع. سردار علی فدوی 
افزود: دشمنان ما یعنی کسانی که به دنبال 
آمریکا در خصومت 43ساله با جبهه حق 
جمهوری اسلامی هستند، اعتراف می کنند 
به اینکه دو عامل اساسی در انقلاب اسلامی 
وجود دارد که ما موفق نشدیم حتی یک 
پیروزی را اعلام کنیم؛ اولی ولایت فقیه 
و دومی سپاه است؛ این را با صراحت اعلام 
می کنند. می توانیم بگوییم که در همه 
توطئه هایی که دشمنان علیه ما برقرار 
کرده اند پیروز شده ایم. وی تاکید کرد: 
اغلب پاسدارانی که در سوریه حضور پیدا 
کردند، همه نیروهای جوانی بودند که 
گذشته را ندیدند اما به دنبال آن بودند که 
به توصیه های امام)ره( به سپاه عمل کنند. 
در طول تاریخ نمی توان اتحادی را پیدا کرد 
که با جت های نفت به این صورت اتحاد 
برقرار کرده باشد و در سال های طولانی 

جنگیده باشد. 

سخنگوی دولت در بحث یارانه ها 
اظهارداشت: به روزرسانی بانک های 
اطلاعاتی مربوط به یارانه ها چه در 
زمینه حذف و چه در زمینه اضافه 
کردن افراد به صورت مستمر در دستور 
کار است. علی بهادری جهرمی ادامه 
داد: بخش زیادی از منابع یارانه به 
صورت غیرنقدی و پنهان است. نگاه 
کارشناسان این است که اکثر این 
نوع یارانه - ارز 42۰۰ تومانی- به 
افرادی تعلق می گیرد که توانمندی 
مالی بیشتری دارند، بنابراین اصلاح 
آن در دستور کار قرار گرفت. بهادری 
جهرمی با بیان اینکه مجلس باید در 
این زمینه تصمیم نهایی را بگیرد، 
ارز  ناکارآمدی  در خصوص  گفت: 
ترجیحی اختلافی بین دولت و مجلس 
نیست. سخنگوی دولت با ناعادلانه 
خواندن نظام پرداخت حقوق و مزایا، 
اظهارداشت: در جلسه هیات دولت، 
گزارشی را رئیس سازمان امور اداری 
و استخدامی ارائه داد که اصلاحاتی 
در این زمینه انجام می شود. رئیس 
شورای اطلاع رسانی دولت در حوزه 
سیاست خارجی گفت: نگاه متوازن از 
سوی دولت در حوزه سیاست خارجی 
پیگیری می شود. کشورهای منطقه ای 

بیش ترین قرابت را با ما دارند.

 آمریکا مسئول اصلی
 اتفاقات اوکراین 

خطیب نماز جمعه این هفته تهران 
گفت: پشت صحنه اتفاقات اخیر در منطقه 
شرق اروپا )اوکراین( ماجراجویی های 
آمریکاست. مسئول اصلی آمریکاست که 
اوکراین را قربانی حرص و ولع های خود 
کرده اند. حجت الاسلام والمسلمین حاج 
علی اکبری گفت: حمایت از بزرگ ترین 
تروریست زمانه ما رژیم صهیونیستی را 
داشتند و مقصر همه جنگ های منطفه 
ما آمریکاست و خودشان اعتراف کردند 
و استاد کل تولید بحران رژیم مافیایی 
پلید آمریکاست و برای خود جز نفرت 
چیزی به جا نگذاشتند و منفورترین رژیم 
در عالم آمریکاست. وی اظهار داشت: 
پشت صحنه و عامل اصلی رژیم مافیایی 
آمریکاست البته مواضع جمهوری اسلامی 
روشن و حکیمانه است و ما همه جا با 
جنگ مخالفیم و با کشتن غیرنظامیان 
مخالفیم و نابودی زیرساخت های کشورها 
را درست نمی دانیم. ریشه بحران حوادث 
امروز اوکراین نمایشگاه حکمرانی غرب و 
استانداردهای دوگانه آمریکایی است و 
این تنش ها نمایشگاه دوگانه آمریکایی 
است و باید فکر تازه ای کرد البته راه روشن 
است و راه مقاومت است و ان شاءا... قوی تر 

به راه خود ادامه می دهیم. 

آرمان ملی: مذاکرات احیای برجام در هتل کوبورگ وین جدی و پر فشار دنبال می شود و به 
نقطه اوج و لحظات حساس خود رسیده و باب گمانه زنی ها درباره توافق نهایی و زمان برگزاری 
نشست اختتامیه کمیسیون مشترک برجام بالا گرفته است؛ اما به اذعان برخی رسانه ها، چند 
موضوع اساسی و کلیدی باقی مانده که اگر حل وفصل نشود، توافقی در کار نخواهد بود. آنچه مسلم 
است هیجانات این روزها درباره ماحصل گفت وگوهای وین در فضای رسانه به منحنی سینوس 
شباهت دارد و بازار حرف  و حدیث ها حسابی داغ است. در ساعات اخیر بحث دستیابی گروه 4+۱ 
و ایران به توافق نهایی در وین سرزبان ها افتاده اما قریب به اتفاق هیات ها در وین اذعان دارند که 
هنوز مسائل کلیدی حل نشده و تا رسیدن به خط پایان چند قدم مانده است. در واقع موضوعات 
باقی مانده در گفت وگوها، ترجیع بند آخرین ارزیابی هیات های مذاکره کننده است که اینک 
مانع رسیدن به خط پایان شده است. قدر مسلم مسائل باقی مانده بخشی از کارزار فشار حداکثری 
دولت ترامپ علیه ایران برای تخریب برجام است که عبور از آن ها نیازمند تصمیمات سیاسی کاخ 
سفید است. یک منبع آشنا با فضای گفت وگوها گفته؛ موارد اختلافی با آمریکا هنوز باز است و تا 
زمانی که همه چیز مورد توافق قرار نگیرد، توافقی نمی شود. طبق آخرین گزارش ها، پیش نویس 
متن توافق آماده شده اما غرب هنوز تصمیم سیاسی خود را نگرفته  است. ایران در جریان مذاکرات 
چند ماه اخیر منطق، دلیل و چگونگی مرتفع کردن مسائل باقی مانده را برای طرف غربی روشن 
کرده است. از این منظر مذاکرات در نقطه ای قرار دارد که ابهامی برای آمریکا و اروپا درباره موضع 

ایران وجود ندارد و توافق نهایی در انتظار تصمیمات سیاسی طرف مقابل است. 
 روزهای پایانی مذاکرات

مذاکرات لغو تحریم ها در وین در حالی ادامه دارد که این گفت وگوها به مراحل حساس 
و مهمی رسیده است و مذاکره کنندگان کشورها در حال کار بر روی متن پیش نویس توافق 
هستند. تیم مذاکره کننده ایران، خطوط قرمز خود را در این مذاکرات برای طرف های غربی 
روشن کرده است و توافق خوب در مذاکرات در صورتی در دسترس خواهد بود که آمریکا 
تصمیم سیاسی خود را اتخاذ کند. در همین راستا هیات مذاکره کننده کشورمان به ریاست 
علی باقری در هفته های اخیر روزهای پرکاری را در وین می گذرانند و مذاکرات و دیدارهای 
طولانی و فشرده ای را برای انتفاع اقتصادی ملت ایران از توافقنامه برجام برگزار می کنند. در 
همین باره، علی باقری مذاکره کننده ارشد کشورمان روز پنجشنبه در دیداری دو جانبه با انریکه 
مورا نماینده اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده گفت وگوها دیدار و تبادل نظر کرد. وی همچنین به 
همراه مهدی صفری دیگر عضو هیأت مذاکره کننده با روسای هیات های مذاکره کننده تروئیکای 
اروپا به مذاکره کننده پرداخت. باقری در ادامه رایزنی های دیپلماتیک خود در وین، با میخائیل 
اولیانوف رئیس هیات مذاکره کننده روسیه در وین دیدار کرد. این در حالی است که با توجه 
به حساس بودن این مرحله از مذاکرات، برخی از دیدارها تا پاسی از شب ادامه پیدا می کند و 
دیپلمات ها به رایزنی های خود برای دستیابی به توافق ادامه می دهند. با این حال روز پنجشنبه 
برخی رسانه های غربی شایعه ای را مبنی بر رفع تمامی اختلافات و احتمال اعلام توافق طی 
72 ساعت آینده اعلام کردند و بر همین مبنا مدعی شدند که جوزپ بورل مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا و حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان برای اعلام توافق به 
وین خواهند رفت اما یک منبع نزدیک به هیات ایرانی گفته که مذاکرات در وین هنوز ادامه دارد. 
این مذاکرات هنوز نهایی نشده و همچنان بر سر موضوعاتی با آمریکا توافق حاصل نشده است. 
در آخرین مرحله از تفاهم ها میان طرف های مذاکراتی، دو طرف بر سر حل و فصل موضوعات 
پادمانی باقی مانده و مورد بحث توافق کردند و در این چارچوب توافق شده است رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی روز شنبه برای دیدار با مقامات کشورمان به ایران بیاید. 
از طرف دیگر همان طور که پیش بینی می شد چندی بعد سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت 
امور خارجه در واکنش به انتشار برخی اخبار مبنی بر اینکه توافق در مذاکرات وین حاصل شده 
و به نوعی مذاکرات تمام شده است، در صفحه توئیتر خود نوشت : »گفت وگوهای وین همچنان 
ادامه دارد. اخبار خوب زودرس جایگزین توافق خوب نمی شود. هیچ کس نمی تواند بگوید که 
توافق انجام شده است، تا زمانی که همه مسائل مهم باقی مانده حل و فصل شود. تلاش مضاعفی 
لازم است. اکنون همه بر گام های کلیدی نهایی متمرکز شده اند.« آنچه مسجل است مذاکرات 
در حال نهایی شدن است و به احتمال فراوان در روزهای آینده دود سفید توافق از وین بلند 
خواهد شد اما اینکه این خبر چه زمانی اعلام شود باید منتظر گذشت زمان و پایان مذاکرات 

احیای برجام در وین بود. 

 گفت وگوی امیرعبداللهیان- بورل
در تماس تلفنی مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با وزیر امور خارجه کشورمان آخرین نتایج 
مذاکرات وین برای لغو تحریم ها مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. جوزپ بورل در این گفت وگوی 
تلفنی اظهار داشت: از نظر ما عمده درخواست های جمهوری اسلامی ایران در توافق پیش رو 
مورد توجه قرار گرفته است. ما به عنوان هماهنگ کننده مذاکرات ایران و ۱+4 مایلیم بگوییم که 
گفت وگوها در مسیر پیشرفت و رسیدن به نتیجه نهایی قرار دارد. حسین امیرعبداللهیان نیز ضمن 
تشکر از تلاش های هماهنگ کننده عالی اتحادیه اروپا در مذاکرات وین اظهار داشت: ما برای نهایی 
کردن توافق خوب و فوری آمادگی داریم. وی افزود: اما شتاب و عجله طرف غربی نمی تواند مانع 
رعایت خطوط قرمز ایران شود. وزیر امور خارجه کشورمان با استقبال از نهایی کردن هر چه زودتر 
توافق افزود: لازمه حضور وزرای خارجه در وین و اعلام توافق نهایی منوط بر رعایت کامل خطوط 
قرمز اعلامی ایران و از جمله موضوع تضمین موثر اقتصادی است. امیرعبداللهیان تاکید کرد: دکتر 
باقری و کارشناسان ارشد کشورمان در مشورت مستمر و فعال با همه هیات ها در وین می مانند. 
هیات کشورمان با جدیت به تلاش برای رسیدن به توافق نهایی و خوب ادامه خواهند داد. وزیر امور 
خارجه کشورمان تصریح کرد: هر زمانی که طرف های غربی خطوط قرمز باقیمانده و اعلام شده 
ما را بپذیرند آماده حضور در وین هستم. وی پیش از این نیز در دیدار صمیمانه با مدیران مسئول 
رسانه ها تاکید کرد در دولت، موضوع خنثی سازی تحریم ها و رفع تحریم ها به طور فعال دنبال 

می شود و تلاش می شود اثر اقدامات، ابتکارات و پیگیری های دولت در زندگی مردم دیده شود. 
 تحولات پیرامون احیای برجام

هم زمانی که مذاکرات وین در جهت احیای برجام و برداشته شدن تحریم های ایران 
برگزار می شود روسای هیأت های مذاکره کننده و سایر مقامات اروپایی از اظهار نظر نسبت 
به روند مذاکرات و احتمال توافق غفلت نمی کنند و در رسانه های مختلف نظر خود را پیرامون 
احیای برجام، چند و چون و چگونگی آن بیان می کنند. چنانکه در همین راستا انریکه مورا 
هماهنگ کننده مذاکرات وین در توییتی نوشت: ما در مراحل پایانی مذاکرات وین بر سر برجام 
قرار داریم. پرونده برخی مسائل همچنان باز است و موفقیت در چنین مذاکرات پیچیده ای هرگز 
تضمین شده نیست. ما در تیم هماهنگی تمام تلاش مان را انجام می دهیم اما هنوز به آن نقطه 
)توافق( نرسیده ایم. همچنین نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین اعلام کرد 
که مذاکرات هسته ای بر سر احیای برجام تقریبا به انتها رسیده است. میخائیل اولیانوف، در 
توییتی نوشت: پنجشنبه یازدهمین ماهگرد از آغاز مذاکرات وین محسوب می شود. این ماراتنی 
طولانی و فرساینده بود. حال تقریبا به پایان رسیده است. از طرفی مذاکره کننده ارشد انگلیس در 
مذاکرات وین با تاکید به بهره جستن از فرصت دیپلماتیک موجود برای احیای توافق هسته ای از 
برگزاری دیداری میان هیات های مذاکره کننده تروئیکای اروپا و آمریکا در مذاکرات وین خبر داد. 
استفنی القاق، در صفحه توییترش درباره احتمال دست یافتن به توافقی در راستای احیای توافق 
هسته ای با استفاده از هشتگ »EndgameViennaTalks« به معنی پایان کار در مذاکرات 
وین، نوشت: حصول یک توافق در وین امکان پذیر است اما تضمین شده نیست. نباید پیش از 
بسته شدن پنجره دیپلماتیک، فرصت را از دست بدهیم. الان باید چند متر آخر را طی کنیم. 
وی همچنین در پیام دیگری اشاره کرده است هیات های مذاکره کننده تروئیکای اروپا )آلمان، 
فرانسه و انگلیس( و آمریکا با هم دیدار خواهند کرد تا پیشرفت های حاصل شده در مذاکرات را 
ارزیابی و جمع بندی کنند. از سوی دیگر فیلیپه اره را رئیس هیات فرانسه هم با پیش استقبال از 
احیای برجام با انتشار تصویری از هیات مذاکره کننده سه کشور اروپایی از آنچه او تلاش »طاقت 

فرسای« آن ها طی ۱۱ماه گذشته خوانده بود، تشکر کرد. 
  برخی مسائل هنوز حل نشده 

معاون سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک  کنفرانس خبری درباره پیشرفت حاصل 
شده در مذاکرات وین اظهار داشت: پیشرفت چشمگیری انجام شده است اما برخی مسائل سخت 
هنوز حل نشده باقی مانده اند. با وجود سرعت پیشرفت هسته ای ایران، زمان کمی برای رسیدن 
به یک توافق باقی مانده است و باز هم تاکید می کنم تا زمانی که راجع به همه چیز توافق نشود، 
درباره چیزی توافق نخواهد شد. جالینا پورتر گفت: بنابراین، تا زمانی که فورا مسائل باقی مانده را 
حل نکنیم، توافقی در کار نخواهد بود. اگر ایران جدیت نشان دهد، می توانیم و باید بر سر بازگشت 
دوجانبه به اجرایی کردن برجام ظرف چند روز، به تفاهم برسیم. فراتر از این، هر چیزی امکان 

بازگشت ما به توافق را در معرض خطر بزرگی  قرار می دهد.

روایت »آرمان ملی« از آخرین برخوردها و مواضع کشورهاي مذاکره کننده در وین؛  

تـزارها برجام را »خالی« می خواهنـد  
      از ترك میز توسط اولیانوف تا توئیت خبر پایان مذاکره، جملگي اثبات کرد که رفیق کرملین با ایران - برسر منافعش- رفاقتي ندارد

آرمان ملی: رئیس جمهور در شانزدهمین سفر استانی خود روز گذشته به استان 
گلستان سفر کرد و از جزیره آشوراده، مرکز لجستیک مرزی و گمرک اینچه برون و خلیج 
گرگان بازدید کرد و در دیدار با نخبگان استان گلستان گفت: اگر اقتصاد دریا احیا شود 
می توانیم اقدامات بزرگی را انجام دهیم و از آن برای توسعه استفاده کنیم. وی در ادامه با 
تاکید بر اینکه نباید در کشور فقر مطلق داشته باشیم گفت: فقر مطلق محصول بی عدالتی 
اجتماعی و اقتصادی بوده و زیبنده جمهوری اسلامی نیست. اهم اظهارات سید ابراهیم 

رئیسی از این قرار است: 
 استان گلستان قطب گردشگری و کشاورزی کشور خواهد شد. این استان قطب 
کشاورزی است، در صنعت ظرفیت های بسیاری را داراست و در گردشگری بسیار حائز 
جایگاه والایی است. استان گلستان امروز با مشکلات بسیاری رو به روست و معضل بیکاری 
و دغدغه خانواده ها برای اشتغال جوانان از مهم ترین ضرورت های استان است، باید با 
پیروی از سرداران شهید این استان کارهای ماندگاری را برای استان انجام داد. ضروری 
است که کانال های ورودی آب به منطقه آشوراده لایروبی شود. آب باید در خلیج گرگان 
جریان داشته باشد. مسئولین بدون فوت وقت سریعاً برای احیای خلیج گرگان اقدام کنند. 
 گسترش مسیرهای ریلی، یکی از مهم ترین محورهای توسعه ملی است، برای توسعه 
خطوط ریلی مقرون به صرفه ترین، مطمئن ترین و کوتاه ترین روش ها مدنظر باشد. در میان 
راهکارهای نخبگانی و کارشناسی نیز آنچه که منافع ملی را بهتر و بیشتر تامین می کند باید 
ملاک عمل باشد. کریدور شمال و جنوب از آن دسته زیرساخت هایی است که کمک موثر 

و زیادی به توسعه کشور می کند. 
  خداوند نعمات بسیاری را به انسان ارزانی داشته که باید از این ظرفیت ها برای عمران 
و آبادانی استفاده کرد. انسان باید زمین را آباد کند و از ظرفیت ها و هوا و فضا و امکانات 
موجود بهترین بهره را ببرد و برای آبادانی زمین تلاش کند اما از بین بردن جنگل و ساحل 
و امانت و منفعت طلبی و زیاده طلبی خلاف عمران و آبادی است حمایت از کشاورزی یک 
مسئله مهم در استان گلستان است و اگر روستاها را به عنوان بخش تولیدی مهم تبدیل 

کنیم، روستاییان در حاشیه شهر سکونت نخواهد کرد. 
 اقتصاد روستا باید فعال شود و اگر تسهیلاتی وجود دارد باید به روستایی پرداخت شود 
و تولید روستا خریداری شود. اگر اقتصاد دریا احیا شود می توانیم اقدامات بزرگی را انجام 
دهیم و از آن برای توسعه استفاده کنیم. متاسفانه از امکانات و ظرفیت موجود به هیچ عنوان 
استفاده نشده و پیشرفت این منطقه به خاطر قوانین پیچیده سازمانی معطل مانده است. 
منطقه آزاد اینچه برون باید هرچه سریع تر فعال شود. کشورهای منطقه سی آی اس و سایر 
کشورهای منطقه تمایل زیادی برای توسعه روابط تجاری با ایران دارند و در این شرایط 
بهترین بازار منطقه می تواند در اختیار ایران قرار بگیرد که باید از این ظرفیت استفاده کنیم. 
 با ترکمنستان مذاکرات مختلفی انجام دادیم و به واسطه این مذاکرات در زمستان 

امسال بر خلاف سال های قبل هیچ قطعی گازی در کشور نداشتیم. استان های مرزی باید 
با همکاری وزارت امور خارجه با کشورهای همجوار ارتباط برقرار کنند که این موضوع به 
استانداران تاکید شده است. نباید در کشور فقر مطلق داشته باشیم؛ فقر مطلق محصول 
بی عدالتی اجتماعی و اقتصادی بوده و زیبنده جمهوری اسلامی نیست. نباید اجازه بدهیم 
که خانواده ای برای اداره زندگی و تامین نیازهای اولیه زندگی مشکل داشته باشد که برای 
کمک به حل این مشکل از کمک مردم و به خصوص گروه های جهادی استقبال می کنیم. 
 با شیوع کرونا، مشکلات زیادی برای مردم ایجاد شد و حتی برخی افراد شغل خود را 
از دست دادند که حمایت مستمر گروه های مردمی به خصوص بسیج و نیروهای جهادی 
آلام مردم را کاهش داد. دولت سیزدهم از گروه های جهادی حمایت کرده و با آغوش باز از 
اقدامات مردم شهری و روستایی و خیران برای کم کردن آلام شهروندان استقبال خواهد 
کرد. با تشکیل شورای عالی جهادی و فعال کردن بخش جهادی بسیج سازندگی امیدواریم 

بیش از گذشته از اقدامات گروه های جهادی بیش از گذشته حمایت شود. 
 رئیس جمهور همچنین به راکد ماند برخی صنایع در گلستان اشاره کرد و گفت صنایع 
راکد گلستان باید فعال شود که در آن صورت بخشی از مشکل اشتغال استان برطرف خواهد 
شد. دانشگاه های گلستان باید برای شناسایی چالش و مشکلات استان فعال تر شوند و نظام 
مسائل استان را تعریف کنند و بر روی آن مطالعات و پژوهش انجام دهند. دانشگاه ها به 
عنوان اتاق فکر دولت می توانند در مسئله شناسی و شناسایی مشکلات به دولت کمک کنند. 

وضعیت فعلی اقتصاد به خصوص در گلستان قانع کننده نیست. 
 گلستان در برخی از تولیدات کشاورزی و صنعتی رتبه نخست کشور را دارد که باید از 
این فرصت برای رونق بیشتر اقتصادی استان استفاده کرد. فرهنگ مردم گلستان مبتنی بر 
دین و دین مداری است و در این شرایط باید به مسائل فرهنگی و دینی توجه بیشتری شود. 
در جاهایی که نزولات آسمانی کمتری هم داریم با مدیریت بهتر آب می توان منابع آبی را 
برای بخش شرب، کشاورزی و صنعت تامین کرد. استقرار صنایع تبدیلی یکی از نیازهای 
جدی گلستان و دیگر استان های برای تولید محصولات کشاورزی است که با راه اندازی 
بیشتر آن از خام فروشی جلوگیری خواهد شد. استقرار صنایع تبدیلی به ایجاد ارزش افزوده 
بیشتر منجر شده و مردم از آن بهره مند خواهند شد. یکی از برنامه های جدی دولت در این 

سفرها، انجام نظارت دقیق بر مصوبات برای اجرای کامل آن ها است. 
 قبل از سفر هیات های کارشناسی به استان ها سفر می کنند و با احصای چالش ها 
و راه حل ها، بهترین راه حل برای کاهش مشکلات مردم را انتخاب خواهند کرد. در اتاق 
مدیران دولت باید همیشه به روی مردم باز باشد؛ مدیر نظام اسلامی و دولت سیزدهم باید از 
مردم، با مردم و بین مردم باشد و این موضوع را باید مردم احساس کنند. توجه به ارزش های 
انقلاب اسلامی باید محور فعالیت مدیران باشد و مدیران بدانند هر کاری که برای مردم 

زشت است، برای مدیران این دولت باید زشت تر تلقی شود.

سفر رئیس جمهوربه استان گلستان؛  

توسعه محور ريلی شمال-جنوب؛ فعلا،حمايت كلی
 رئیس قوه مجریه با حمایت از توسعه این کریدور بزرگ و استراتژیک، فعلا حرفش را به میان آورد؛ ببینیم وزراي ذیربط، چه مي کنند؟


